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furtar l’aigua. I qui governa a Múrcia? El Partit Popular. Ui, 
quina sorpresa!

Aleshores, qui fa demagògia? Qui no fa el seu treball? Qui no 
se preocupe per depurar l’aigua, per reutilitzar-la? El Partit 
Popular. I qui ve ací sempre a parlar d’aigua i fer demagògia? 
El Partit Popular.

Jo convide el seu partit a treballar realment, a treballar real-
ment, i recolzar a esta conselleria en el treball de reutilitza-
ció, de modernització dels regadius, de depuració d’aigües, 
perquè tingam aigua bona tant per a beure com per a la 
nostra agricultura que és tan important.

I li demane, per favor, que abandone la demagògia. Sap on 
porta la demagògia? Als desastres ecològics com el del Mar 
Menor .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Pregunta 1.751, que formula el diputat Eduardo del Pozo 
a la consellera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica, sobre els agents 
mediambientals .

Quan vullga, senyoria.

El senyor Del Pozo Querol:

Muchas gracias, señora presidenta .

Desde el Grupo Parlamentario Ciudadanos nos hubiera 
gustado hacer esta pregunta a la anterior consellera, Mireia 
Mollà, porque ella era la que llevaba tres años gobernando 
y tenía las competencias en agentes medioambientales, 
pero, bueno, Compromís se anticipó y la cesó por luchas 
internas .

Entonces, sabiendo que usted termina de aterrizar y lo 
entendemos, claramente, pero no nos queda otra que 
preguntarle a usted, en este caso, qué es lo que opinan los 
partidos del Botànic, PSOE, Compromís y Podemos, sobre 
los agentes medioambientales, sobre aquellos que protegen 
la naturaleza valenciana, si creen que cuentan con los sufi-
cientes recursos humanos y materiales para llevar a cabo su 
acción profesional.

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyora presidenta .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Espere un moment que arribe el diputat a l’escó i li done la 
paraula .

Quan vullga, senyoria.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyora presidenta .

El que ha de tindre clar és el meu compromís perquè millore 
amb eixos recursos materials que són necessaris per a la 
tasca tan important que fan els agents mediambientals. 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula el senyor Del Pozo per a continuar amb la 
formulació de la pregunta.

I aprofitem, mentre ve, que el recordatori del senyor Castelló 
que me demanava era que poden vostés fer les seues 
intervencions des dels escons i aixina agilitzem un poc el 
plenari, que hem perdut la cultura d’aquesta qüestió en 
període pandèmic, però sempre instem des de la Mesa a 
recuperar-lo.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Del Pozo Querol:

Vale . Gràcies, senyora presidenta .

También quería aprovechar, agradecer, en este caso, la 
presencia de agentes medioambientales hoy, aquí, en el 
Pleno, que han querido aceptar la invitación que les lanzaba 
el Grupo Parlamentario Ciudadanos para ver este punto del 
Pleno .

La verdad es que, bueno, no se ha mencionado que tienen 
mucho compromiso, mucho compromiso, pero llevan 
casi ocho años gobernando y los partidos que integran el 
Gobierno del Botànic –PSOE, Compromís y Podemos– pues 
la verdad es que no se han encargado de cuidar la situación 
de los agentes medioambientales. Porque nos cuentan que 
tienen que trabajar con coches que tienen hasta 26 años 
de antigüedad, que no tienen aire acondicionado, que en 
verano tienen que llegar a soportar hasta 40 grados dentro 
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de los vehículos, y hablamos encima de unos vehículos pues 
que son muy contaminantes e inseguros con los que tienen 
que trabajar nuestros agentes medioambientales, y unos 
vehículos que, como usted sabrá, pues chocan con la Ley 
de cambio climático que ustedes quieren aquí aprobar y 
que chocan con sus políticas verdes. O sea, fíjense que sin 
sentido de políticas verdes por parte del Botànic.

Pero es que encima no todos los vehículos de los agentes 
medioambientales cuentan con rotulación ni con las luces 
y sirenas, cuando estamos hablando de que son agentes 
de la autoridad . Es decir, no les estamos dando esa autori-
dad que verdaderamente tienen. Por no hablar de que se les 
está dando una mala seguridad laboral al no existir esas sire-
nas, de hecho en otras comunidades autónomas Pues llevan 
armas, llevan pistolas táser, van en parejas cuando hace 
servicios de caza, y además, encima, reciben cursos de auto-
defensa personal.

Por eso, por eso desde Ciudadanos consideramos que los 
agentes medioambientales de la Comunidad Valenciana 
tienen que ser reconocidos como agentes de la autoridad 
y que es necesario cuanto antes aprobar esa ley del cuerpo 
que ellos tanto reclamaban, pues, como pasa en otras comu-
nidades autónomas, porque nuestros agentes medioambien-
tales se merecen. Esa ley se merece que puedan tener una 
organización digna, que se les dé seguridad jurídica, que se 
les marque esas escalas de mando, que se creen especiali-
dades dentro del cuerpo y que se cree una orden de unifor-
midad, que se le dé seriedad a ese cuerpo, se lo merecen, se 
lo merecen y se merecen ese reconocimiento porque hacen 
una gran labor, una gran labor protegiendo la naturaleza 
valenciana, y tenemos que darles todos los recursos necesa-
rios para que puedan desarrollar su trabajo.

Y sobre los recursos humanos ¿qué podemos hablar? Pues 
nos dicen que nuestros agentes medioambientales pues son 
escasos, que la media de edad es alta y que encima pues 
no pueden especializarse. De hecho, pues es curioso que la 
Comunidad de Madrid tenga más agentes medioambienta-
les que la Comunidad Valenciana, cuando nosotros tenemos 
un territorio tres veces mayor que el de la Comunidad de 
Madrid y encima contamos con 500 kilómetros de costa.

Mire, señora consellera, ésta es la realidad que nos cuentan 
los agentes medioambientales de la Comunidad Valenciana . 
Ésta es su situación y esto es lo que ellos mismos nos han 
contado. Así que si ustedes, el Botànic, PSOE, Compromís 
y Podemos son tan defensores de las políticas verdes, lo 
primero que tienen que hacer es mejorar la situación de los 
agentes medioambientales y dotarlos de recursos persona-
les y técnicos .

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable consellera .

Quan vullga, senyoria.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Doncs jo també vull saludar els agents mediambientals que 
hagen vingut, i dir-los que ja he demanat una reunió perquè 
el que vull és escoltar les seues reivindicacions, i el que li he 
dit a l’actual subsecretari és que se fique en marxa perquè 
totes les coses que estan pendents siguen prompte una 
realitat .

El que tenim ara mateix és que, els puc anunciar, que abans 
que acabe l’any tindrem 20, els 20 primers vehicles tot 
terreny que, junt als que vindran, els 25 que vindran en el 
primer semestre del següent any, faran un total de 45 vehi-
cles nous, totalment equipats, que a més seran híbrids, 
perquè d’eixa manera, efectivament, seran menys conta-
minants, a banda de l’estalvi en el consum de combustible. 
Aleshores, això està en marxa i s’ha retardat per la qüestió 
de la falta de subministres, que ja sabem que quan als cotxes 
li ha passat a tot el món, però ja estan ahí a punt d’arribar als 
cotxes .

I a mi també me pareixia important, és una de les primeres 
preguntes que vaig fer quan vaig arribar, perquè jo sé que 
estan funcionant en cotxes de distints tipus, i alguns són 
molt antics, i això no podia ser. I efectivament estos cotxes, 
com dic, estan a punt d’arribar .

Quant al procés de compra dels nous uniformes de treball 
dels agents mediambientals també està en tramitació i s’es-
pera que estiguen a principis de l’any 2023, perquè ara 
s’està acabant la tramitació d’uns uniformes que són molt 
específics, perquè és una roba de treball molt específica la 
que gasten. I la previsió és que comencen a entregar-se en 
juny de 2023.

Quan als EPI de protecció, el que m’han assegurat és que 
el 80 % de la plantilla ja els té, faltaria l’altre 20 %, i en això 
anem a treballar, perquè el cent per cent de la plantilla conté 
en estos trages específics de protecció.

També s’han comprat set remolques, que s’han de distri-
buir per comarques, perquè els agents puguen carregar els 
animals vius o morts d’una forma més segura del que s’es-
tava fent en la actualitat.

I quant a la dotació de tabletes, els caps de comarca tenen 
ja les tabletes. I a mi el que sí que m’agradaria és que eixes 
tabletes s’ampliaren, que foren tots els agents mediambien-
tals que les pogueren utilitzar, com sí que passa, per exem-
ple, en els agents de Vaersa .

Quant als recursos humans, els últims dotze mesos s’han 
incrementat en 40 incorporacions . Per tant, s’ha arri-
bat a 263 agents. Als quals, per cert, se’ls ha donat una 
formació específica de conducció. I, a més d’això, dir-ne 
que ara mateix s’està treballant, com saben perfecta-
ment, perquè s’han fet moltíssimes al·legacions, cente-
nars d’al·legacions, en la instrucció general sobre organit-
zació, funcions i treballs del cos d’agents mediambientals 
de la Comunitat Valenciana. Un document en què s’espe-
cifiquen les funcions que ha de realitzar este personal tan 
important .



Número 128  ¦  10-11-2022 Pàg. 7152

Aleshores, des de la meua part, el compromís que tot açò 
siga una realitat, que se treballe des del diàleg, jo crec que 
fan una tasca fonamental. A mi també me pareix impor-
tant que siguen autoritat i que estiga arreplegat en una llei 
d’agents mediambientals. Tinc entés que per part del govern 
central s’està també treballant en una proposta al respecte . 
Jo crec que s’ha de dignificar el seu treball, que és fonamen-
tal i tenen tot el recolzament d’esta consellera.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, passarem a la següent pregunta, i última, que 
formula…

 
La senyora vicepresidenta primera:

La 1 .698 .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Ah! Passem a la següent pregunta, la 1.698, que 
formula la il·lustre diputada Beatriu Gascó a l’honorable 
consellera .

Quan vosté vullga, senyoria.

 
La senyora Gascó Verdier:

Bon dia, senyories .

Bon dia, senyora consellera .

Gràcies per aquesta pregunta que fa seguiment a la proposta 
que els meus companys regidors a l’Ajuntament d’Alacant, 
Xavier López i Vanesa Romero, van fer al Ple de setembre, 
era la proposta d’introduir la limitació de l’aforament de visi-
tants a l’illa de Tabarca en el Pla integral de l’illa, amb la fina-
litat de prevenir la seua degradació i ajudar a protegir l’en-
torn, com també desenvolupar de manera urgent un pla 
estratègic que contribuïsca a la sostenibilitat turística i a la 
cura de l’illa .

Malgrat els obvis problemes que la massificació turística 
està provocant, no sols en el patrimoni natural, sinó també 
al propi atractiu turístic de Tabarca, donada l’escassetat dels 
recursos i el desbordament de visitants que porta a moltes 
persones a no voler tornar a l’illa, el Ple va decidir no aprovar 
aquesta proposta.

L’illa de Tabarca, amb una superfície de 1.400 hectàrees, es 
va convertir en 1986 en la primera reserva marina de l’Estat, 
l’objectiu d’aquesta declaració era la protecció dels hàbitats i 
les espècies, alhora que s’advocava per una explotació racio-
nal dels recursos, una pesca selectiva i un turisme respectuós 

amb el medi ambient. Alfonso Ramos, el director cientí-
fic del Centre d’Investigació Marina de Santa Pola, reconei-
xia fa tres anys que la imatge que es dóna d’un espai protegit 
sense control de visitants és molt negatiu, donat que quan es 
va fer la reserva es va estudiar la capacitat de càrrega de l’illa 
i es va contemplar una càrrega d’unes tres mil persones al dia 
a l’estiu, xifra que s’ha duplicat. Aquesta mesura plantejada ja 
està prenent-se en altres illes, l’afluència turística de les quals 
estava posant en risc el seu valor, com a Galícia, en Balears, 
l’illa de Santorini. És una mesura que cal pensar.

Per això, nosaltres volem preguntar-li, senyora consellera, 
com pensa que s’ha de protegir un tresor natural com el de 
Tabarca front a l’amenaça que la massificació de turistes 
suposa . I també saber si ha iniciat el Consell o com podem 
començar a reflexionar totes les persones que estem ací, 
també que tenim responsabilitats, a reflexionar sobre la 
idoneïtat o no de començar a posar cupos, quotes en alguns 
espais que han d’estar protegits, perquè l’última volta que 
vaig anar al Penyagolosa era exactament el mateix, era el 
pont del 9 d’Octubre de l’any passat i hi havia, jo no sé quan-
tes persones, però una barbaritat. Són mesures que en altres 
llocs s’estan posant, com posar una taxa o ací ja cal pagar el 
bitllet per a arribar a l’illa. Aleshores diguem que el pàrquing 
l’estan pagant, com se’ls paga en les Illes Balears .

Quins tipus de mesures pot adoptar el Consell, donat que la 
pròpia alcaldia responsable de l’illa, que és l’alcaldia d’Ala-
cant, no està fent res per protegir eixa illa. És una llàs-
tima, des d’ací aprofite esta trona per a fer una crida d’aten-
ció a l’alcalde d’Alacant, al senyor Barcala, per pensar, que 
comence a pensar com vol protegir, ja no sols l’illa, sinó 
també l’activitat econòmica que es desprén de l’illa. Perquè 
el que no té sentit és que la gent arribe allí i haja de fer cues 
d’hores per a poder menjar, per exemple.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera d’Agricultura i Medi 
Ambient .

Quan vosté vullga, consellera.

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, senyor president .

Doncs, moltes gràcies per la pregunta, senyora Gascó.

La veritat és que efectivament compartim la preocupa-
ció per la situació de Tabarca, de l’illa de Tabarca, i com hem 
de protegir esta joia que tenim de la diversitat de la nostra 
mar mediterrània, que té un gran valor ecològic. I per això 
nosaltres recolzem la petició que ha fet el grup municipal 
de Compromís al ple de l’ajuntament demanant que s’inicia-
ren els tràmits perquè l’illa fóra declarada reserva de la bios-
fera de la UNESCO, que va rebre el vot contrari del Partit 
Popular i de Ciudadanos .


